
Vážení zástupci firmy AGRIVOLT, milí spoluobčané, 

Jmenuji se Stanislav Čermák a jsem členem stavebního výboru v Rasoškách. Jak jste 

již byli informováni, dne 27.4.2023 proběhla prezentace firmy AGRIVOLT, které bylo určeno 

zastupitelům obcí Rasošky, Vlkov a Nový Ples. Když jsme se jako členové stavebního výboru 

o záměru dozvěděli, požádali jsme o účast na této schůzce, které jsme se tedy zúčastnili. 

Všichni přítomní byli seznámeni se záměrem výstavby fotovoltaické elektrárny na území 

uvedených obcí. Při této příležitosti se prezentoval Ing. Syrovátko jako rasošský rodák, který 

chce pro obec a její obyvatele jen to nejlepší a chtěl by po sobě v obci něco zanechat. Vstup 

jeho firmy BEAS do místního zemědělského podniku byl určitě záslužný. Získání pozemků 

však vyústilo v záměr výstavby obří fotovoltaické elektrárny. Jak uvedl Ing. Syrovátko, měl 

záměr koupit i pozemky mezi silnicí do Josefova a josefovským hřbitovem, kde se v současné 

době pěstují rychlerostoucí dřeviny. Na těchto pozemcích jako dítě sáňkoval a nyní mu vadí, 

že brání ve výhledu na hřbitov. Majitel pozemku však jeho nabídku odmítl. Jsem přesvědčen, 

že udělal dobře, protože i na tomto místě by se daly umístit panely pro výrobu elektřiny. 

V dalším jsme byli při prezentaci seznámeni s tím, že fotovoltaické elektrárny má na 

svých pozemcích u pekáren v Ličně a Choustníkově Hradišti. Obci Choustníkovo Hradiště 

přispíval ze začátku do rozpočtu nějakou částkou. V průběhu doby se však změnily podmínky 

a příspěvky obcím se nemohly zaúčtovat do nákladů, ale musely by se platit ze zisku. Tím 

skončily příspěvky pro obec Choustníkovo Hradiště. Mám k dispozici smlouvu o spolupráci 

mezi Agrivoltem a obcí Rasošky. Jejím podpisem by se obec zavázala k tomu, že bude 

spolupracovat při přípravě realizace elektrárny. Za to obec obdrží po podpisu smlouvy 100 

tisíc korun a z provozu FVE každoročně 20 % ze schváleného rozpočtu obce za rok 2022 a 3 

tisíce korun za odběrné místo v obci (nikde však není zmínka např. o inflaci). Není upřesněno, 

jestli rozpočtem obce jsou příjmy, výdaje, nebo rozdíl mezi nimi. 

FVE byla Ing. Syrovátkem prezentována jako tzv agrofotovoltaika. To podle něj 

znamená, že panely budou umístěny na sloupcích ve výšce přibližně 160 cm nad zemí. Pod 

nimi a mezi nimi se mohou pás např. ovce nebo lamy. S tím by byla spojená produkce 

regionálních potravin. Přijde mi zvláštní obhajovat realizaci projektu tohoto typu zemědělskou 

výrobou. Vždyť lokální potraviny lze produkovat i bez FVE a bez chovu nepůvodních zvířat 

jako jsou lamy. Při prezentaci Ing. Syrovátko zapáleně hovořil o regionální produkci potravin. 

Nějak mi to nejde dohromady s pekárnou v Choustníkově Hradišti, která produkuje pečivo pro 

supermarkety. Dále bylo argumentováno tím, že realizací stavby se nebudou pole hnojit a 

ošetřovat chemicky. Mým protiargumentem je, že se dá provozovat zemědělství i ekologicky 

bez chemie. To ovšem znamená mít rostlinnou i živočišnou výrobu. Ale to by měl vědět Ing. 

Syrovátko lépe než já, protože je zemědělský inženýr. 

Podle mých informací firma neuspěla s instalací fotovoltaiky v plochách ochranného 

pásma Josefovské pevnosti, i když při prezentaci tvrdili, že to není problém. Jsem rád, že 

ochrana památek zvítězila nad FVE i přesto, že bylo intervenováno taškami s produkty 

z pekáren BEAS. To mi připomnělo jednoho známého politika. Investoři by tedy měli chránit i 

českou krajinu, která má rovněž své místo pro život lidí, kteří v ní žijí. Když si pole a louky 

zastavíme FVE, tak kde budeme pěstovat obilí? To je budeme dovážet např. z Ukrajiny? 

Budeme ještě víc na někom závislí v tom základním pro život – v potravinách? Ale hlavně, že 

budeme vyrábět elektrickou energii pro výrobu pečiva, které se bude potom likvidovat 

v bioplynových stanicích – opakuji slova Ing. Syrovátka. 

Zakrytí takto velké plochy země způsobí rozmnožení hlodavců, protože dravci, kteří je 

likvidují, se k nim nedostanou. A hrozí to, že na podzim se hraboši budou stěhovat do domů 



sousedících s poli. S tím souvisí i výkon myslivosti, která bude na polích „osázených“ panely 

úplně znemožněna. 

Další nebezpečí vidím v přehřívání vzduchu v okolí panelů. To bude mít vliv na celkové 

klima katastru dotčených obcí. Už dnes jsou srážky v Rasoškách a okolí menší než v okolí. 

Svůj podíl na tom má vodní nádrž Rozkoš. A instalací FVE se, podle mého názoru, tento 

problém ještě zvýrazní. 

Nemalý vliv budou mít panely i na provoz malých letadel a vrtulníků, jejichž frekvence je 

v lokalitě dost hustá. Odrazy z panelů, které jsou instalovány poblíž silnic, oslňují projíždějící 

řidiče, což můžu potvrdit z vlastní zkušenosti z FVE u Smiřic. Zajímal by mě i názor pilotů 

letecké záchranné služby, která tudy často létá. V tomto případě je mi milejší trénink leteckých 

akrobatů, který trvá několik minut, než FVE, která zde bude hyzdit krajinu několik desetiletí. 

Možná jedinými letci, kterým se panely zalíbí, budou piloti balónového létání, které teplý 

vzduch z rozžhavených panelů zvedne do výšky a doletí ještě dál než doposud. 

Ještě považuji za důležité zmínit, že v návrhu smlouvy je umožněn převod FVE na jinou 

osobu. Zde vidím nebezpečí v tom, že tento převod se uskuteční před dokončením životnosti 

elektrárny na nějakého bílého koně a místo jejího zlikvidování zde opravdu zůstane památka 

navěky. 

Nyní bych se chtěl obrátit na občany dotčených obcí, hlavně jejich zastupitelstva a 

vlastníky pozemků pod zamýšlenou FVE. Chtěl bych důrazně upozornit na skutečnost, že 

realizací tohoto megalomanského projektu je prakticky zastaven rozvoj obcí. Kdo se bude chtít 

nastěhovat do vesnice, kde bude mít za zahradou černé pole panelů? A ceny stávajících 

nemovitostí – domů a pozemků – klesnou. A to nevyrovnají ani zvýšené ceny za pronájmy 

pozemků, příspěvky obcím ani občanům. 

Tím bych chtěl ukončit vliv negativních dopadů FVE na lidi a přírodu v jejím okolí. Možná 

by se jich našlo víc. Jediný přínos, který bude její zřízení mít, je zisk firmy AGRIVOLT (která 

má sídlo v Praze) a pár „drobných“ peněz pro vlastníky půdy, na kterých bude elektrárna 

postavena a ještě méně „drobných“ pro občany a obce. To zdaleka nemůže vyvážit mnou 

uvedené negativní dopady. 

Závěrem bych chtěl říct, že nejsem odpůrcem energie z obnovitelných zdrojů. Jsem 

odpůrcem megalomanských projektů, které negativně ovlivní život lidí a životní prostředí. 

Postavte si své panely na střechách objektů a na volných plochách zemědělského areálu. Tam 

mi vadit nebudou. Za stavební výbor říkám rozhodné „NE“ tomuto projektu a proti jeho realizaci 

použijeme všechny dostupné možnosti. A jsem přesvědčen o tom, že podobný názor zastává 

většina obyvatel Rasošek. Investora vyzývám, aby dodržel svá slova o tom, že nebude projekt 

realizovat v případě, že proti němu budou obyvatelé dotčených obcí. Zastupitelstva obcí 

žádám, aby zajistili svobodné vyjádření souhlasu nebo nesouhlasu s FVE všech občanů a 

zabránili výstavbě tohoto megaprojektu všemi zákonnými způsoby. 

O kladech a záporech obnovitelných zdrojů energie, energetické a vůbec hospodářské 

politice bychom mohli diskutovat několik hodin, ale to přesahuje rámec tohoto příspěvku a chci 

dát prostor i ostatním občanům, aby vyjádřili svůj názor. 
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